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Christian Keldsen, Karsten Lyberth-Klausen (Sekretariatschef), Jens Peter Pars, John Rør Nielsen, Lars Løvendahl, Kitdlak Knudsen

Mødereferat

1. Godendelse af dagsorden
Dagsordene blev godkendt

Beslutning
Lars Løvendahl

2. Opfølgning på referat fra 17. januar 2023
Ingen bemærkning 

 Referat_Brancheudvalgsmøde i EL & VVS_170123.pdf

Orientering
Lars Løvendahl

3. Grøn omstilling
Fokusgruppe EL & VVS

Forståelse af dagsordenen og bæredygtighed

Man laver noget der fremtidssikret og det er orden det man laver.

Udskifter til mere energivenlige produkter. Økonomiske bæredygtighed

Vi er nødt til at uddanne vores egne elektriker. Det er nødvendigt for at drive vores virksomhed

Vi skal tage elever ind i vores virksomheder

Økonomisk bæredygtig udvikling

Energibesparende materialer og over på el som er mere miljøvenlig

Vi har fokus på trivsel, medarbejdere der har det godt er mere produktive.

Det sikres ved at tale med dem de trives på arbejde og i fritiden.

Hjælpe og fastholde medarbejdere og tiltrække arbejdskraft. 

Produkter vi prøver at sælge bæredygtighed produkter eksempelvis reduktion af batteri affald.

Det er produkterne der er med til at væsentlige i forhold til bæredygtig, spare på ressourcer.

Hvad er vigtigste? Det kan ikke skilles af om det er økonomisk, social eller miljømæssig, der er vigtigst.

Vi har i mange år arbejdet på de 17 verdensmål uden af vide det.

De små steder er der nogen der skal trække læsset for at der sker noget i byen.

Vi har skrevet det at vi har ageret inden for CSR. Vi har gjort det og det hænger sammen med at vi får en
bedre økonomi.

Det optager kunder og medarbejderne.

Muligheder og Motivation

Karsten Lyberth-Klausen
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Hvordan vi strategisk løfte bæredygtigheden?

Det skal være motivation for kunder og virksomheden.

Vi går meget op i varmepumper, der giver værdi for kunden, virksomheden og miljøet.

Reducere energiforbruget – nøglesystem, varmepumper, solceller mv.

Reducere affald.

Efterspørgslen går op og ned.

Det er forretning, men strander på at vi mangler mandskab der er ikke tid til at tænke ud af busken.

Både energimæssig og økonomisk besparelse.

Vidensdeling er vigtig for at udvikle virksomhederne og gøre dem mere bæredygtig.

Der er muligheder, materialevalg og besparende produkter,

Oliepriser er lave til at der motiverer kunderne.

Standardisere produkterne så vi ikke skal have så store lagre.

Barrierer og behov

Jeg har ikke tænkt på bæredygtighed i mit firma.

Alle skal købe på nettet i stedet for lokalt.

Vi skal have lavet en strategi for det eventuelt brain storm og udvælge nogle temaer.

Der er også problem med at de menneskelige ressourcer.

Der skal være et økonomisk fundament for det.

En bedre forståelse af betydningen af at have en strategi for arbejdet med det.

Vi gør mange ting mere ikke struktureret.

Vi købte 2010 en vindmølle og solceller.

Hvad mener politiker og hvad mener vi, der bør have en landsdækkende strategi for hele landet.

Bakker kommunen og selvstyret op om bæredygtighed?

Kommunen er nok ikke dygtige nok. Der er behov for en dialog og uddannet personalet i det offentlige.

Kompetenceudvikling af alle parter.

Sætter sig sammen og taler om tingene/partnerskab.

Jeg savner at alle tager ansvar for at få uddannet den her boende befolkning.

Fælles strategi i forhold til kompetenceudvikling.

Hvad kan Grønlands Erhverv gøre i forhold til bæredygtighed?

Hvordan skal budskabet formidles er det foredrag, skrift eller?

GE skal informere og nugget.

Vi skal hjælpes lid i gang

Måske at der kommer en rundt til hver virksomhed og får det startet op.

Fyraftensmøder

Mødet er afholdt
 Grøn omstilling.pdf

4. Kaffepause

5. Forberedelse af møde med departementet for boliger og departementet for
erhverv
Vi lader Janus komme oplæg om status på bygningsreglementet. 
Vi skal tale med Janus om AB 18, ABR 18; ABT 18

Diskussion
Lars Løvendahl
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ABA  - akkrediteret for at udføre arbejdet.

Køle- og fryse autorisationer
Arbejdsmiljøfaglige kurser

6. Møde med departementet for Boliger

Bygningsreglemenet udsendes i høring her i maj måned.
Træder i kraft sidst på året.

Vi skærper kraven til fugt i byggematerialerne.

ABA - Der står at dem der udfører arbejdet skal være certificeret. 
Det halter med kontrollen af anlæggene.

Rådgiverne var kursus i ABA-anlæg.

I dag er dem der installere anlæggene skal være akkrediteret.

Uddannelsen koster muligvis 100-200.000 kr.

Skal godkendes/akkrediteres til et bestemt anlæg.

De skal være certificeret til at lave Automatiske anlæg .

Til varslingsanlæg skal der ikke være akkreditering. Det kan elinstallatører lave. Det samme med Panikbelysning.

KLK undersøger hvad der kræves at få uddannelsen Dansk brandteknisk institut.

I finder kurser her til ABA-anlæg: AMU-brandkurser hos DBI (brandogsikring.dk)

Automatisk anlæg kræves i alderdomshjem og meget store butikker

Store skoler skal have automatisk anlæg.

Må elinstallatør godt udføre det og så der kommer en og inspicerer det efterfølgende.?

Diskussion
Lars Løvendahl

7. Frokost med departementerne

8. Oplæg fra KTI om elektrikeruddannelsen
KTI fremlægger den nye model for elektrikeruddannelsen. Uddannelsen flyttes til Viborg.

Brancheudvalget besluttede at det skal sendes rundt til 3-4 stykker for at høre hvilken model/hvilke moduler de ønsker.
Finn Sender modellerne til KLK

KTI´s bestyrelse har godkendt en ny uddannelse der hedder forsyningsoperatør.

Diskussion
Finn Ommestrup

9. Orientering fra medlemmerne
Lars: 
Det går rimeligt der er fuld beskæftigelse det ser ud til at være de næste par år.
Selvstyret , pisiffik og KNB har megte arbejder/byggeri i Sisimiut.

Der er kommet en aftale om Kangerlussuaq. Forsvarsuddannelse i Kangerlussuaq med ca. 20 deltagere. Turismen vil
nok fortsætte i Kangerlussuaq.
De er ved at udbygge ATV-sporet.

John:
Nanortalik og Narsaq har til dagen og vejen. 
I Qaqortoq det er udenbys firmaer der har det meste af arbejdet i Qaqortoq.
Hvis Grafit-minen kommer i Nanortalik vil det give noget arbejde til byen. 

Orientering
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Kridtlak:
Der er godt gang i byggeriet i Nuuk. 
Der er for meget sygfravær blandt medarbejderne.

Jens Peter
Godt gang i byggeriet ingen arbejdsløshed, Lufthavnsvejen er ved at blive udvidet og 
flytning af vandspærezonen.
Der mangler byggemodnede arealer. 

10. Orientering fra sekretariatet
Orientering om den nye overenskomst med SIK

Orientering
Karsten Lyberth-Klausen

11. Kommunikation
KLK Skrive til Departementet for erhverv om de ønsker en autorisationsordning. Hvis de ikke ønsker det stopper
udvalget med at beskæftige sig med det.

UDSENDES HØRING AF DE NYE MODULER PÅ ELEKTRIKERUDDANNELSEN

KLK uddannelse til ABA-anlæg - der er link til dette oven for.

KLK: LAVER LISTE OVER HVILKE AUTORISATIONER DER ER KRAV OM

Beslutning
Karsten Lyberth-Klausen

12. Årshjul
Næste møde holdes i Sisimiut i perioden 14.-18. august. KLK udsender kalenderindkaldelse.

Møde i oktober/november samtidig med hovedbestyrelsesmødet.

Beslutning
Karsten Lyberth-Klausen

13. Eventuelt
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